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Üldkoosoleku aeg: 

◼ aeg:  29.03.2023 

◼ koht: Käsmu Rahvamaja ja https://meet.google.com/dwv-gokz-gmo  

◼ algus: 12.00 – 13.30 

◼ koosoleku kokkukutsumise põhjus:  Seoses muudatustega Keskkonnaameti 

planeeritavates kaitsealades, kutsun kokku küla üldkoosoleku, et arutada koos külarahva ja 

Keskkonnaametiga, mis on uute metsaelupaikade range kaitse alla võtmise eesmärk ning 

rakendamise loogika ja kuidas me saaks seda rakendada nii, et lahendus oleks vastuvõetav 

kõigile. Nimelt, puudutab planeeritav kaitseala paljusid kinnistu- ja erametsaomanikke 

Käsmu poolsaarel. 

◼ osalejad: 

o Keskkonnaamet:  

Riina Kotter,  Looduskaitse planeerimise osakond juhtivspetsialist 

Imbi Mets, Looduskaitse planeerimise osakond, spetsialist  

Mareile Michelson, Looduskasutuse osakond, vanemspetsialist 

o Käsmu küla elanikud ja kinnistuomanikud 

Kohapeal: 50 inimest 

Veebis:  40 inimest 

◼ Koosolekut juhatas Käsmu küla- ja kandivanem Eduard Vainu 

◼ Koosolekut protokollis Käsmu elanik Reet Hääl 

 

PÄEVAKORD:  

 

1. Käsmu küla kogukonna poolt küla lähema 5 aasta arengukava plaani tutvustamine 

Keskkonnaametile ja koostöö võimaluste leidmine. 

2. Keskkonnaamet tutvustab põhjuseid, miks on Keskkonnaministrile tehtud 7.02.2022 

ettepanek NATURA 2000 metsaelupaigatüüpide range kaitse alla võtmiseks. 

3. Keskkonnaamet selgitab, miks on rangema kaitse alla võtmise ettepanekus kirjeldatud 

üksnes metsaelupaikade seisundit. Täielikult on jäetud tähelepanuta, kuidas see 

ettepanek mõjutab maaomanikke ja maal elavate inimeste elupaikasid – fookusega 

Käsmu küla ja selle lähiümbruse mõjudele. 
 

KOOSOLEKUL ARUTATI JA OTSUSTATI: 

 

1. Eduard Vainu tutvustas Käsmu küla ja Keskkonnaametiga toimunud suhtlust viimase kümne 

aasta jooksul: Käsmu küla ja – poolsaar on erinevate looduskaitseliste piirangute all olev 

piirkond. Käsmu külaelanikud on tulutult teinud aastate jooksul mitmeid ettepanekuid selleks, 

et tagada külaelu jätkusuutlikus ja leida piirangute ning elanikele lubatu vahel mõistlikud 

kompromissid. Oleme oodanud jätkuvalt Keskkonnaametilt kiireid ja konstruktiivseid 

lahendusi. Hetkel tundub, et vastupidiselt meie ootustele on piirangud minemas veelgi 

rangemaks. 

E.Vainu : siinkohal tutvustan meie küla üldkoosolekutel eelnevatel aastatel kinnitatud küla 

arengukava seda osa, mis on otseselt löögi all, kui veelgi rangemad piirangud rakenduvad:  
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• Dellingshauseni pargi korrastamine - eelkõige sealse tormimurru likvideerimine, uute puude 

istutamine: ootame ettepanekuid aastast 2016 üleval olnud probleemi lahenduseks 

✓ Küla kogukond ja erinevad külavanemad on aastast 2016 taodelnud KEA´lt tormimurru 

likvideerimist. Soovime peale tormimurru korrastamist istutada sinna külarahvaga uued 

männid, see ala on olnud aastasadu mõistlikult majandatud, et hoida küla ümbruses head 

mikrokliimat. So vaid 0,5 ha. (p 1)  

•  Koostöös Muinsuskaitseametiga taastada / konserveerida jääkeldrid, paigaldada infotahvlid: 

ootame mõlema ameti seisukohti ja võimalikku toetust (mitte rahalist). (p 2) 

• Lõkkeplatsile ja lipumastile lisaks taastada külakiik ning rajada laululava: ootame külaelanike 

soovidele vastutulekut (p 3) 

• Vana Jüri otsale viivale  teele pinkide paigaldamine ja valgustus: palume võtta teadmiseks, et 

sellise kava esitame lähiajal (p 4)  

 
 

 

• Põllutänava pikendus Hundisoo tänavale: vabastada piirangu planeeringust, me ei saa 

tolereerida seda, et metsaelupaigad võtavad üle külaelanike elamukinnistud ja seavad ohtu meie 

soovi ühendada Põllu tänav Hundisoo tänavaga – so ka Haljala Valla arengukavas. 

 



• Harvendusraie küla alguses RMK´le kuuluvatel kruntide sh kuuse ümbruse heakord: Ootame 

kompromisse harvendusraide ettepanekule (100 m teest) 

 
• Küla tuumikala ja seda ümbritseva kontaktvöönid ehitusõigusi piiravad kujad, mis on 

tõmmatud suvaliselt läbi kinnistute tuleb ümber vaadata ja korrigeerida kuja piirjoon vastavalt 

kinnistu piirile lähtudes kinnistuomanike huvidest:  

https://kaitsealad.ee/sites/default/files/inlinefiles/Kaart_Kasmu%20kyla.pdf 

 

 
 

 

Kokkuvõtteks: Metsaelupaikade range kaitse kohaldamine Käsmu küla tuumikus ja selle lähiümbruses 

ei ole Käsmu küla elanike ega kinnistuomanike huvides: oleme sellele KEA poolt pakutud piires vastu: 

ootame leevendatud kompromisse https://xgis.maaamet.ee/xgis2/page/link/JrrCserD  
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2. Keskkonnaameti esindaja Riina Kotter  tutvustab põhjuseid, miks on 
Keskkonnaministrile tehtud 7.02.2022 ettepanek NATURA 2000 
metsaelupaigatüüpide range kaitse alla võtmiseks ning mis see endaga kaasa toob. 
Käsmus tehakse metsaelupaikade audit ning audit peaks olema valminud 1.oktoober 
2023. Tutvustatakse neid metsaelupaiga tüüpe, mida planeeritakse kaitsta. 
Tutvustatakse auditi “Loodusdirektiivi metsaelupaikade inventeerimise juhendit”.  
Kiidetakse tubli loodusetundjat, kes viib auditi läbi ja kes midagi ei otsusta. Ühtlasi 
antakse mõista, et keegi midagi ei otsusta. 

3. Keskkonnaamet selgitab, miks on rangema kaitse alla võtmise ettepanekus 
kirjeldatud üksnes metsaelupaikade seisundit. Täielikult on jäetud tähelepanuta, 
kuidas see ettepanek mõjutab maaomanikke ja maal elavate inimeste elupaikasid – 
fookusega Käsmu küla ja selle lähiümbruse mõjudele. See selgitus jäi külaelanikele 
arusaamatuks. 
 
Sõnavõtud ja küsimused:  
 
Kalev Kase (Aadami talu) : Kuidas uus Metsaelupaikade direktiivi rakendamine 
mõjutab Haljala Valla üldplaneerinu kehtestamist? KEA vastus Mareile Michelsoni 
poolt  jäi ebaselgeks, kuid ta arvas, et  rakendatakse muutvalt vastavalt auditi 
tulemustele tagantjärele vajadusel, sest audit on ülimuslik. 
 
Haivo Laulik (Preediku talu) : meile jääb ebaselgeks, milles on problem? Miks riik 
Keskkonnaameti isikus üritab Käsmu küla ja seda ümbritsevat metsa kaitsta Käsmu 
inimeste eest? Me ju ise oleme selle siia loonud ligi 600 aasta jooksul  ja nii 
väärtusliku, et peate seda vajalikuks kaitsta – aga meie eest pole seda küll vaja 
kaitsta. Meie maja on puuküttel, küttepuud saame oma metsast – pakutav 
kompensatsioon on naeruväärne 132 eur/ha, kui 20 ruumi puid maksab turul 1 300 
eur. Riina Kotter arvas, et see on piisav, sest tihu iga aasta ei võta. H.L. me ei soovi 
mitte kompensatsiooni vaid oma metsas puid teha. 

Reet Hääl (Mäealuse talu) : Jääb ebaselgeks kuidas metsaelupaiga tüüp 9080  on 
üldse jõudnud Eesti kaardile ja Käsmu külla. Direktiivis on 9080 selgitus: 
Fennoskandia madalsoo- ja lodumetsad (soostuvad – ja soo lehtmetsad) - 
Fennoskandia on geoloogiliselt terviklik ala Põhja-Euroopas, kuhu kuuluvad Soome, 
kogu Karjala, Koola poolsaar ja suurem osa Skandinaavia poolsaarest – sinna EI 
KUULU EESTI – kuidas on siia nimistusse saanud Käsmu alguse mets? Sellele 
küsimusele KEA vastata ei osanud. 

Meelis Matkamäe ( Rakvere Metsaühistu) : Natura 2000 piirangud on inimeste 
elupaiku ja regionaalpoliitikat pärssiv ja liiga range, sellisele järeldusele on jõudnud 
ka Soome ja Rootsi, need riigid juba taotlevad leevndusi. Käsmukad on õigel teel, 
see on terve Eesti problem ja tuleb võidelda ning praegu on veel viimane võimalus 
seda teha. 
  

 
KOKKUVÕTE .  

• Lepiti kokku, et siis kui alustatakse auditi läbiviimist Käsmu poolsaarel tehakse 
eelnev infopäev kus kohtutuakse ka auditi läbiviijaga ja selgitatakse veelkord selle 
põhimõtteid. 

• KEA andis mõista, et enne 1.oktoobrit, kui auditi tulemused on käes ei saa suurt 
midagi kuskil teha: Käsmu elu on pausil ja kõik on keelatud. 

• Keskkonnaametnike esinemise kokkuvõtteks peab tõdema, et mõned vastutulekud 
on ehk võimalikud, kuid selleks et küla võiks mõistlikult edasi areneda, küla 



kogukonnal võiks olla võimalus oma traditsioonilisi kogunemise kohti mõistlikult 
kaasajastada, siis selleks tuleb küsida Euroopa Liidu erandit Brüsselist.  

 
OTSUSTATI 

• Teha kõikides punktides nr 1 nimetatud ettepanekute osas järjekordsed taotlused 
Keskkonnaametile. 

• Teha Käsmu kogukonna pöördumine: Keskonnaameti peadirektorile ja 
Keskkonnaministrile ettepanekuga  pöörduda Käsmu külaelanike traditsioonide ja 
soovide kaitseks Euroopa Liidu vastavate institutsioonide poole inimelupaikade 
kaitse eesmärgil.  

• Eelnavast informeerida ärakirjaga Haljala Vallast, Käsmu külast valitud 
parlamendisaadikut Tarmo Tamme. 

• Planeerida küla infopäev koos auditi läbiviijaga enne selle algust Käsmu 
poolsaarel. 

• Planeerida kokkusaamine Keskkonnaametiga kõikide eelpool nimetatud küla 
arengukava puudutavates küsimustes aruteluks novembris 2023, peale 1.oktoobril 
valminud ja KEA edastatud auditi üleandmist. 
 

 
Koosolek loeti Koosoleku juhataja poolt lõppenuks. 
 
 
 

 


